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35. jubileumát ünnepelte 
a Vegyeskar Mayer Gizella 
vezetésével. 70 szertartás 70-szer két igen.

ÖNKORMÁNYZATI 
HÍREK

EMBERMESÉK

Csodakönyvtár
A megújult könyvtár 
sok szeretettel várja az 
olvasókat.

Pleasure Dome 
Fitness Club
Egy családias edzőterem 
európai színvonalon.

Fotókiállítás
Szigetköz szavakban és 
fotókon.

Makky Mihály és felesége, Nelli története

AKI ELŐTT 70-SZER 
MONDTÁK KI AZ IGENT
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SZÖVEG: EDELMAYER ANDREA ÉS ENIKŐ

Szerkesztői 
levél

edves Olvasó!

„Egy település rangját, méltóságát nem csak az 
épületek külseje határozza meg, hanem az, ami 

a falai között történik”-olvastam valahol ezt az idéze-
tet. A mi kis falunk falai között mindig történik valami, 
amire büszkék lehetünk. Az emberekre, a környezetre, 
a kultúrára. Ebből merít a Dunakiliti Krónika, meleg 
szívvel adom át Önnek megújult karácsonyi számát. 
Hihetetlen, de már öt év telt el azóta, hogy lányommal, 
Enikővel átvettem a lap szerkesztését. Ő az arculatért, 
én a tartalomért felelek. Úgy éreztük itt az ideje fris-
sülni. Remélem, nem csak a külcsín lesz más, hanem a 
belbecs is. 
Nem véletlen kutattam októberben a Facebookon a 
véleményeket, hogy ki mit szeret, és mit szeretne ol-
vasni. Ez a lap Önnek, Önről kell, hogy szóljon. Szinte 
az összes válaszadó kedveli a tartalmakat, amiket ed-
dig is közöltünk, ezért a tetsző cikkek ezután is benne 
lesznek az újságban. Kicsit magazinosabbra vesszük a 
formát, azaz szebb és nagyobb fotók láthatók majd, a 
szöveges részek pedig karcsúbbak lesznek. Ezután is 
olvashatnak a falu fejlődéséről polgármester asszony 
tollából. Lesznek érdekességek, aktualitások, marad-
nak az Embermesék és keressük a tehetséges fiatalo-
kat. Kis és közepes vállalkozásokat mutatunk be, akik-
ről nem annyira tudunk a hétköznapokban, de falunk 
életének szerves részei. 
Mindig nagy örömmel tölt el, ha valaki felhívja a figyel-
memet egy-egy témára, ezért biztatom a Kedves Olva-
sót, hogy bátran keressen, ha valami érdekesbe botlik.

Ezzel a szép újsággal kívánunk meghitt, boldog ünne-
peket Önnek és kedves családjának!

K
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Ö N K O R M Á N Y Z A T I  H Í R E K
Dunakiliti Krónika előző lapszáma óta eltelt időszakról 

számolok be Önöknek.

Új járdák készültek (Ady utca, Diós utca, Kossuth u. 
54-84. és Rajkai út eleje)
Pályázati forrásból - részben Magyar Falu Program, rész-
ben BM kötelező feladatellátási pályázat – újultak meg 
járdáink az ott lakók és az arra közlekedők nagy örömé-
re. A Kossuth utcai és a Diós utcai beruházás több mint 
40 millió Ft-ból, az Ady utcai pedig 11 millió Ft-ból épült 
meg. A kivitelező a Dekor Térkő Kft., ill. alvállalkozója. 
Mindegyik járdaszakasz nagyon szép lett. Kérjük a la-
kosságot, hogy védjék az új járdát. Legyenek jó gazdái a 
területnek! Ne sózzák a téli időszakban az új járdákat! 
A síkosságmentesítésnél használjanak homokot, fűrész-
port, hamut! Arra is kérem Önöket, hogy legyenek türe-
lemmel, hogy a járda melletti területet – főleg a Kossuth 
utca esetében – rendezni tudjuk. Bízzanak bennünk, 
hogy szépet fogunk alkotni ezen a területen!

SZÖVEG: KOVÁCS ANDOR TAMÁSNÉ
DUNAKILITI POLGÁRMESTERE

Útfelújítás a Vízpart és a Mocsolai utcában
Nagy örömünkre elkészült az új aszfaltos út a Vízpart és 
a Mocsolai utcában. Ez a VP külterületi utas pályázatá-
nak 95 %-os támogatási keretéből valósult meg. Szeret-
nénk megújítani majd Tejfalusziget útjait is, de ott még a 
tervezés zajlik. Továbbá az önkormányzat tervei között 
szerepel a Kossuth utca és a Diós utca aszfaltos úttal való 
összeköttetése is, és általa csökkenne a Mozi köz forgal-
ma. Ez utóbbinál a tulajdonviszonyok rendezését is vég-
re kell hajtanunk.

Szépen halad a Faluház felújítása
Előbb a TOP Plusz pályázaton 47.659.405 Ft-ot nyertünk 
a Faluház épületének energetikai felújítására (fűtéskor-
szerűsítés, nyílászárócsere, és homlokzati szigetelés), 
aztán a Magyar Falu Program keretében pedig több mint 
27 millió Ft-ot nyertünk a vizesblokkok felújítására, a te-
raszok, bejáratok csinosítására, a beltéri ajtók cseréjére. 
Ez utóbbi keretből megújul a színházterem padlózata 
is. A munkák szépen haladnak. Most a tetőmosás zajlik, 
melyet célszerű volt hozzákapcsolni a többi felújításhoz. 
És itt kell megemlítenem azt is, hogy mivel a Faluház és 
környéke munkaterület, így idén nem dekoráljuk kará-
csonyra sem az épületet, sem a környezetét. Ezért nem 
lesz itt forralt borozás sem idén. A faluközösség kará-
csonyfáját - melyet Lelkes Pál és családja ajánlott fel idén 
– a Közösségi Ház elé és Tejfaluszigetben állítottunk fel. 
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Rendezési terv módosítását indítjuk el ismét
Rendezési terv módosításával is foglalkozik Önkormány-
zatunk, melynek keretében a 736 Hrsz-ú terület meg-
oszthatóságát is elindítjuk, hogy ott a következő évben 
telkeket tudjunk kimérni.

Közmeghallgatást tartottunk
2022. szept. 28-án közmeghallgatásra hívtuk a település 
lakóit a Faluházba. A polgármesteri beszámolót követő-
en lehetősége volt a lakosságnak kérdések feltételére. 
Voltak általános témájú kérdések és a tehenészeti telep-
pel kapcsolatosak is. Köszönjük az érdeklődést a nagy 
számú résztvevőnek.

Csapadékvíz-rendezés
A csapadékvíz-rendszer korszerűsítésére nyert pályá-
zatunk, melynek keretében bruttó 110 millió Ft-ból a 
Kossuth, a Diós és a Kisfaludy utca egy részén (Arany 
János és Kossuth u. között) újul meg a csapadékvízháló-
zat, csak a kezdet volt. Most a TOP PLUSZ pályázat révén 
újabb 130 millió Ft-tal gazdálkodhat önkormányzatunk e 
területen, melyet a Kis-Duna, József Attila utca vége és a 
Kisfaludy utcára tervezzük költeni. Semmit sem ér azon-
ban igyekezetünk, ha a település lakói nem segítenek a 
későbbiekben. Szükség van arra, hogy az árkokat gon-
dozzák, ápolják, és főleg ne temessék be. A víz volt már 
átok (2021. júl. 18.), de alapjában véve drága kincs.

Távozik a fogorvos
Nincs két éve, hogy Dunakilitin köszönthettük az új fi-
atal fogorvost, dr. Szalai Pétert. Most doktor úr, külső 
tényezők és belső motiváltság nyomán úgy döntött fele-
ségével együtt, hogy elhagyja dunakiliti otthonát. Vég-
telenül sajnáljuk ezt, mert azt hittük/reméltük, hogy ők 
állandó lakói lesznek – akár nyugdíjas korukig – Dunaki-
litinek. Sok sikert kívánunk doktor úrnak a folytatáshoz, 
akár Magyarországon, akár külhonban lesz az. Az új fog-
orvosról hamarosan hírt adunk Önöknek.

Készül a megyei kiadvány Dunakilitivel
A következő év tavaszán jelenik meg a „Győr-Mo-
son-Sopron vármegye szíve-java” c. kiadvány, melybe 
belekerül - nagy örömünkre - Dunakiliti is. A szöveget a 
polgármestertől kérték, amit meg is írtam, hozzá csodás 
képeket, fotókat 3 dunakiliti fiataltól kaptam. A jeles ki-
adványt Kálmán Anita, ifj. Bieber Miklós és Sörös Tibor 
fotói teszik még értékesebbé.

Elkészült a Dunakilitit bemutató film
Elkészült és az interneten már több ezren látták azt a 
kisfilmet, melyet a Magyar Falu Program dunakiliti beru-
házásairól forgatott a nyáron Kandász Andrea és csapa-
ta. Igazán remek alkotás, ajánlom mindenki figyelmébe. 
Büszke lehet rá egész falunk.

Teljesen megújult a könyvtár
A Dr. Kovács Pál Könyvtár és Közösségi Tér pályázata ke-
retében teljesen megújult a Községi és Iskolai Könyvtá-
runk. Nem is annyira a könyvek révén, mert azok beszer-
zése folyamatos, hanem a berendezés által. Több milliós 
beruházás nyomán igazi idilli környezet, kellemes olva-
sósarok, különlegesen szép és egyedi bútorok várják a 
látogatókat. Higgyék el, érdemes a megújult könyvtárba 
betérni!

Készül a terv a kerékpárútra
Németh Zoltán, a megyei közgyűlés elnöke a napokban 
arról tájékoztatott, hogy 2022. dec. 13-án aláírásra kerül 
a Dunakiliti-Mosonmagyaróvár közti kerékpárút terv-
dokumentációjának elkészíttetésére vonatkozó megbí-
zási szerződés. Végtelenül örülök ennek a hírnek, mert 
ha terv lesz, akkor -reméljük – hamarosan kerékpárút is 
lesz!

Takarékossági tervet fogadott el a testület
A járványhelyzet, a közelben dúló orosz-ukrán háború és 
az ennek nyomán kialakuló energiaválság arra késztet, 
kényszerít mindenkit, hogy takarékoskodjon. Így van 
ez az önkormányzat épületei, intézményei esetében is. 
Reméljük, ezzel hozzájárulhatunk ahhoz is, hogy orszá-
gos szinten is legyenek eredményeink. Hangsúlyozom 
azonban, hogy az adventi díszkivilágítás azért marad el 
idén, mert a Faluház felújítás alatt áll, fel van/lesz áll-
ványozva, melyhez nem igazán illik a fényfüzér, és az 
épület nem szolgáltathat hátteret az adventi forralt bo-
rozásoknak sem. Nagyon sajnálom mindezt, de higgyék 
el, az épületfelújításért megéri ez az áldozathozatal idén.

Megújult a Kiliti Krónika
Amint azt tapasztalják, új a forma a lapnál. Edelmayer-
né Andi és lánya, Enikő ismét egyedit alkotott. Forgassák 
olyan nagy örömmel ezt az új lapszámot, amilyen öröm-
mel mi, alkotók készítettük!

Köszöntjük a babaszámlás újszülötteket
2022. dec. 18-án, a negyedik adventi gyertyagyújtó ün-
nepségen köszöntjük Dunakiliti 2022-es újszülöttjeit. 
Összesen 16, vagy még több pici babát és szüleiket. Aján-
dékkal, kedves szóval és persze emléklappal várunk min-
den érintettet. Idén vagy jövőre megújul a babaszámla 
szolgáltatás is, de erről a képviselő-testület csak lapzárta 
után dönt.

Készülünk az Ünnepre
Idén talán kicsit csendesebben, szerényebben, de szí-
vünkben meleg szeretettel készülünk az ünnepre. Vár-
juk Önöket 2022. dec. 21-én 16.30 órakor a Sportcsarnok-
ban a „Karácsonyi ünnepváró” programra. Utána forralt 
borral, finomságokkal készülnek a Szülői Szervezet tag-
jai. Vannak/lesznek adventi gyertyagyújtások az egyedi 
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C S O D A K Ö N Y V T Á R
K Ö Z Ö S S É G I  H Á Z  H Í R E I

SZÖVEG: EDELMAYER ANDREA

adventi koszorúnknál. Eltölthetünk ünnepi perceket a 
betlehemnél is, vagy akár az ünnep előtti díszes, „nyi-
tott ablakoknál”. Hálásan köszönöm minden segítő mun-
katárs, önkéntes támogatását. Ez teszi igazán otthonná 
számunkra Dunakilitit. Ezért érezzük úgy minden ünne-
pen és hétköznapon, hogy jó itt élni, jó itt dolgozni. JÓ 
EHHEZ A KÖZÖSSÉGHEZ TARTOZNI. Jó ezért a közössé-
gért dolgozni. Hálás vagyok azért, hogy én ezt tehetem 
minden nap. 
Áldott, békés ünnepet, a család és szeretteik körében el-
töltött örömteli napokat kívánok Dunakiliti és Tejfalu-
sziget lakóinak, a Dunakiliti Krónika minden olvasójának 
jómagam, a képviselő-testület, jegyzőnő, a Polgármeste-
ri Hivatal, az önkormányzat és a Kft. minden dolgozója 
nevében József Attila gondolataival: 

„Igazi lelkünket, akárcsak az ünneplő ruhákat
gondosan őrizzük meg, hogy tiszta legyen majd az ünnepekre.”

A győri Dr. Kovács Pál Könyvtár és Közösségi Tér tevékenységében kiemelkedő helyet foglal el a könyvtári szolgálta-
táshoz csatlakozott kistelepülések könyvtárainak ellátása. Így nem csak új könyvekhez jutunk hozzá negyedévente, 
hanem lehetőség nyílik a munkát segítő eszközök és berendezések igénylésére is. Megragadtam az alkalmat, hogy 
a már meglehetősen elavult bútorzat helyett újat kérjek. Nagy örömömre kiválasztották könyvtárunkat. Az önkor-
mányzat kifestette a helyiséget és október hónapban megérkezett az egyedi, lakberendező szakemberek által terve-
zett berendezés. Minden igényt kielégít, otthonos és nagyon szép. Jöjjenek el és csodálják meg! Itt dolgozni olyan, 
mintha egy álom vált volna valóra! 
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M A N Ó  K L U B

S Z I G E T K Ö Z  S Z A V A K B A N 
É S  F O T Ó K O N 

Új névvel, Manó klubként újraéledt a Baba-mama klub Dertyina Zsuzsanna vezetésével. Minden hónap első keddjé-
nek délelőttjén jönnek össze a Közösségi Házban kis beszélgetésre, játékra. Alkalmanként kézműves foglalkozásokat 
tartanak a kicsikkel és énekes-zenés programokat szerveznek. Törekyné Nagy Zsuzsi Kerekítő foglalkozása most is 
nagyon népszerű volt.

Igen, tudjuk, hogy varázslatos helyen élünk, mégis újra 
és újra rácsodálkozunk. Mert a hétköznapokon nem lát-
juk a réteket, a virágokat, a vadakat és a Dunát. 
A Dunát, amiről Kertész Jóska olyan nagy tudással tud 
mesélni. Minden kis ágáról, medréről és szigetecskéről, 
mert szívügye a vén folyó. A Szigetközi Természetfotós 
Egyesület 18 tagja pedig képekben mondja el a rétek, a 
virágok, a madarak és vadak csodáját. 
Olvassák Jóska írását, a képekből pedig ízelítőt kaphat-
nak az Egyesület Facebook oldalán, ha a kiállítást és 
Meszlényi Gergő egyesületi elnök tárlatvezetését esetleg 
elmulasztották.
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Ú J R A É L E D Ő  S Z I G E T K Ö Z Ü N K
SZÖVEG: KERTÉSZ JÓZSEF

OKLEVELES MÉRNÖK, VÍZÜGYI SZAKÉRTŐ

A 375 km2 nagyságú Szigetköz területe ma is kiemelkedő 
jelentőségű vizes élőhely, ahol azonban a korábbi ter-
mészetes állapotok a természeti folyamatok és emberi 
beavatkozások hatására már a vízlépcsőrendszer építése 
előtt is megváltoztak. A Duna folyam főmeder kimutat-
ható medersüllyedése következtében a kisvizek szintje 
fokozatosan süllyedni kezdett, melynek hatására a talaj-
vízszint csökkenése is megfigyelhető vált, miközben az 
árvízszintek növekedése következett be.

 Szigetköz térségében 1992 októberében a szlovák fél 
egyoldalúan üzembe helyezte a bősi vízlépcsőt, az ún. C 
változat létesítményeivel.

 A dunacsúnyi létesítmények mára már így néznek ki.
Azóta a Duna folyam főmedrében csak annyi víz érke-
zik, amit a szlovák fél átad. A Duna folyamon a Dévény 
felől érkező víz jelentős része azóta a bősi erőművön 
keresztül folyik le. Az Öreg-Duna medrébe átadott víz-
hozam töredéke a folyó természetes vízhozamának, a 
Duna folyam Rajka-Szap közötti szakaszán alapvetően 
megváltozott a folyam vízjárása. A főmederben kiala-
kult alacsony vízszintek következtében a hullámtéri  
mellékágrendszerekben szélsőségesen alacsony vízszin-
tek alakultak ki, illetve a medrek nagy része kiszáradt. 
A víz a mellékágrendszerből - egyrészt közvetlenül a fő-
meder és a mellékágrendszer élő kapcsolatát biztosító 
torkolatokon keresztül, másrészt elszivárogva a folya-
matosan leürülő talajvíztesttel - a főmederbe távozott.

 Az azóta eltelt időszakban végrehajtott vízügyi beavat-
kozások során kiépült az alapvetően jól működő sziget-
közi hullámtéri és mentett oldali vízpótló-rendszer.    
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A probléma kezelésére a Duna folyam 1847- 1817,5 fkm 
közötti szakaszára megszületett a felső-szigetközi hul-
lámtéri és a mentett oldali vízpótló-rendszerek terve. A 
kiviteli munkák 1993-ban kezdődtek meg.
A vízpótló-rendszer létesítésének fő célja, hogy a  
mellékágrendszerekben a referencia időszak, az 1950-es 
évek dinamikus vízjárását szimulálják. Ehhez a vízpót-
ló-rendszerben, vízszintszabályozó és hosszmenti átjár-
hatóságot biztosító funkcióval számtalan vízszintsza-
bályozó kőmű, és vízszintszabályozó vb. műtárgy (Pl.: a 
Kőhíd, a Szent Kristóf híd, a Halrekesztői műtárgy) épült.
1995 májusában, a Duna folyam főmeder 1843 fkm-ében 
egy meglévő gázlóküszöbnél épült meg a dunakiliti fe-
nékküszöb, amely mellette lévő mederátvágásban meg-
épített dunakiliti duzzasztómű segítségével megemeli a 
felette lévő folyószakasz vízszintjét. Így lehetővé vált, 
hogy a főmederben érkező vízmennyiség egy részét a 
hullámtéri mellékágrendszerek legfelső végében kibon-
tott, a Duna folyam 1846,9, az 1845,9 és az 1845,4 fkm-
ben kibontott és stabilizált töltőbukókon keresztül ki-
vezessék a hullámtérre. A kivezetett víz mennyiségének 
szabályozását a dunakiliti duzzasztómű felvízszintjének 
a szabályozásával, a szegmens elzárótáblák a részleges 
nyitásával és fojtásával lehet szabályozni.
A bősi vízlépcső egyoldalú üzembehelyezése másodlagos 
hatásként súlyos negatív hatást eredményezett Alsó-szi-
getközben is. A Dunára vonatkozó vizsgálatok alap-
ján megállapítható volt, hogy a Duna folyam 1811 fkm 
alatti szakaszán jelentős medersüllyedések következtek 
be, amelyek hatására a kapcsolódó mellékágak vízellá-
tásának fokozatos romlása, esetenként megszűnése, a  
mellékágak kiszáradása következett be. A hajózási kis-
vízszint mintegy 2,0 métert süllyedt. Kis- és középvizes 
időszakokban kiszáradtak az ásványi, a bagaméri és a 
patkányosi mellékágrendszerek!
Ennek a problémakörnek a mérséklését célozta meg a 
KEHOP „Felső-dunai mellékág-rendszerek árvízvédelme 
és vízpótlása, I. ütem” projekt.
Ez a projekt a felső-szigetközi vízpótlásból származó – 
korábban az Ásványi-ágon a régi Duna-meder felé távo-
zó – vízzel oldja meg a problémakört. 
A vízpótló-rendszer fejlesztése az Slsó-szigetközben 
2015-ben befejeződött, azonban a Duna folyam főmeder 

rendkívül alacsony vízszintje, valamint a főmeder és a 
mellékágrendszerek kapcsolatának, és a hossz- és ke-
resztirányú átjárhatóságnak a hiánya továbbra is jelen-
tős problémát jelent.
2022. év, a dunakiliti duzzasztómű 1-es pillérébe beépí-
tésre került egy kiserőmű.

Szigetköz szempontjából a legfontosabb hátralevő fela-
dat a Duna folyam főmeder 1843 -1811 fkm közötti sza-
kaszának az ökológiai célú rehabilitációja, amely ma-
gyar-szlovák közös feladat.

Kertész József 1978-ban a Budapesti Műszaki Egyetem 
vízépítőmérnöki szakán szerzett előbb építőmérnöki, 
majd 1986-ban építőipari gazdasági mérnöki diplomát. 
Az Észak-dunántúli Vízügyi Igazgatóságon 1978-ban lett 
területi felügyelő, építésvezető, 1990-től vezeti a sziget-
közi szakaszmérnökséget, 2012-től főtanácsos, 2015-től 
pedig szakértő, projektmenedzser.
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2 0 0  É V E S  L E S Z  A  H I M N U S Z
1823 nem úgy kezdődött, mint a többi szokványos év. Január 1-én megszületett Petőfi Sándor, 

január 20-án Madách Imre, január 22-én Kölcsey befejezte a Himnuszt. És ez még csak január volt. 
Nem véletlen, hogy a magyar kultúra napját is január 22-én ünnepeljük.

Kölcsey Ferenc 1818-ban visszavonult szatmárcsekei 
birtokára és éveken keresztül ki sem mozdult onnan. 
Életének nehéz korszaka volt ez, depresszió gyötörte. 
Rengeteget olvasott, de nagyon keveset írt. 1821-ben 
egy irodalmi újságban, akkor Balassi Bálintnak tulajdo-
nított , az „Oh, szegény megromlott s elfogyott magyar 
nép” című vers nagy hatással volt rá. Hamarosan új köl-
temény írásába fogott és tőle szokatlan merészséggel az 
imádság műfaját a kuruc dalok történetmesélő hagyo-
mányával és a kanásztáncok ritmusával párosította. Ér-
dekes, hogy a Himnusz, műfaja szerint nem illik bele a 
himnusz kategóriába. Nem dicsőíti a magyar nemzetet, 
sem uralkodókat, legfeljebb megemlíti a dicső múltat. 
Nem magasztalja Istent, csak könyörög hozzá és kérést 
intéz felé. „Nincs még egy ország, amelynek himnusza 
bűntudattal küszködnék, amely olyan komor, már-már 
reménytelen hangot ütne meg, mint a miénk”-írja Han-
kiss Elemér. Tehát valóban nem himnusz, inkább imád-
ság. Nemzeti imádság, ahogy később emlegetni kezdték. 
A Himnusz talán soha nem kerül ki az ismeretlen köl-
temények sorából, hisz maga a költő sem tartotta főbb 
művei között számon, ha nincs Bartay Endre. A Nemze-
ti Színház igazgatója 1843-ban Vörösmarty Szózat című 
versére, majd a következő évben a Himnusz megzené-

sítésére írt ki pályázatot. Előbbit Egressy Béni, utóbbit 
Erkel Ferenc nyerte meg. A művet 1844. július 2-án mu-
tatták be a Nemzeti Színházban, hatalmas sikerrel. Ez-
után egyre gyakrabban csendült fel ünnepélyeken, az 
emberek megkedvelték. A szabadságharc leverése után 
nemzeti jelképpé vált, hiszen a Szózatot betiltották a 
Rákóczi-idulóval és a Kossuth-nótával együtt. A hivata-
los osztrák Himnuszt, a Gotterhalte-t lassan felváltotta 
Kölcsey és Erkel műve. 1865-ben az országgyűlést már a 
Himnusz hangjaira nyitotta meg Ferenc József császár. 
A millenniumi ünnepségeken pedig állva, fedetlen fővel 
hallgatták. Az osztrák himnusz az első világháború vé-
gétől nem hangzott el többet ünnepségeken. Az 1950-es 
években a kommunisták hatalomra kerülésekor a régi 
nemzeti jelképeket eltörölték. A Himnusz éneklését a 
szövege miatt csak módjával engedték, csak a zenéjét 
volt szabad játszani. 1981-ben Szokolay Sándor zene-
szerző szólalt fel először azért, hogy tegyék legálissá, hi-
vatalossá végre. A rendszerváltásnak kellett elérkeznie 
ahhoz, hogy a „Hymnus a magyar nép zivataros száza-
daiból” című vers 166 évvel azután, hogy Kölcsey Ferenc 
papírra vetette, hivatalosan is nemzeti himnuszunkká 
váljon.

(Forrás: Nyáry Krisztián : Általad nyert szép hazát)
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P E T Ő F I  2 0 0

V É R A D Ó B A R Á T 
M U N K A H E L Y

Egyes életrajzírók szerint szilveszteréjszaka, mások sze-
rint január elseje volt Petőfi Sándor születésének ideje 
1823-ban. Legismertebb költőnk, nincs olyan magyar, 
aki ne tudna legalább egy verset felidézni tőle. 
Már az oviban megtanultuk a Nemzeti dal első strófáit, 
kisgyerekként szavaltuk az Anyám tyúkját, később az Itt 
van az őszt. Nagyobb iskolásként a János vitézt, Az alföl-
det, A Tiszát és még számtalan verset ismertünk meg ta-
nulmányaink során. Érettségin Petőfit húzni, maga volt 
a főnyeremény.
A „Költő” 200 éve született és nem adatott számára hosz-
szú élet, de az alatt a kurta 26 év alatt annyit élt, mint 
három másik ember. Élt és alkotott. Szeretett és harcolt. 
Mi pedig hálás szívvel olvassuk halhatatlan sorait, me-
lyekhez kevés hasonlót találni a világirodalomban.

Kedves Olvasóink!

Emlékezzünk együtt Petőfi Sándorra 
2022. december 31-én 16 órakor a könyvtárban

200 perces versolvasással. 
Várunk olvasókat, hallgatókat, gyerekeket, felnőtte-
ket egyaránt. Addig is álljon itt egy kis kedvcsináló!

Szabadság, szerelem!
Szabadság, szerelem!

E kettő kell nekem.
Szerelmemért föláldozom 

Az életet, 
Szabadságért föláldozom

Szerelmemet.  
(1847. január 1.)

A Veritas „Véradóbarát Munkahely” kitüntetést kapott.

A  D U N A K I L I T I 
S Z Í N J Á T S Z Ó K 
K Ö Z L E M É N Y E 

A Faluházban folyó munkálatok miatt, a hagyo-
mányos farsangi színielőadásunkat későbbre 
kell halasztanunk. Előreláthatólag április végén 
lesznek az előadások, melyről majd plakátokon 
és szórólapokon fogunk részletes tájékoztatást 
adni. 

Bieber Miklósné
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É L E T  T E J F A L U N
Makky Mihály és felesége, Nelli története

E M B E R M E S É K

SZÖVEG: EDELMAYER ANDREA

Egy szürke novemberi hétköznap délelőtt kopogtam be 
Miska bácsiék tejfalusi portájára. Megleptem őket, mert 
nem tudtam előre bejelentkezni hozzájuk, nem műkö-
dött a telefonjuk. Nelli néni a konyhában dagasztotta 
az ebédnek valót, lángos készült és cimetes hajtovány. 
Kellemes meleg fogadott, Nelli néni még igazi sparhelten 
főz. Az asztalon pucolt dió állt, ez ilyenkor a napi felada-
tok egyike. Miska bácsi az udvarról került elő.
- Nincs a mi éltünkben semmi különös - kezdik a mon-
dandójukat, mikor előadom, hogy miért is jöttem -, csak 
voltunk, mint a többi falusi ember. Kicsit döcögősen kez-
dünk beszélgetni, de hamarosan megindulnak a szavak. 
- Tejfaluban nőttem fel. Heten voltunk testvérek. Édes-
apám ács volt, édesanyám pedig itthon dolgozott a ház 
körül. A szomszédban volt a szülői házunk, ezt a mosta-
nit már mi építettük a hetvenes években. 
- Iskolába Kilitire járt?
- Az egy szenzáció volt annak idején, innen iskolába 
járni. Gyalog mentünk, a földeken keresztül. Télen is  
toronyiránt. Azt se tudtuk, hogy melyik lábunk fázik job-
ban, olyanok voltak a lábbelik. Mindig figyeltük, hogy 
hol nem áll víz a laposokban, arra mentünk.

- Milyen szakmát tanult?
- Gépkocsivezető voltam, de nem mindjárt. Iskola után 
dolgozni kezdtem. Volt egy itteni ember, aki a kertészet-
nél dolgozott, beajánlott engem Baán Jóska bácsihoz. 
Így kerültem oda. Örültem, mert biztos munka volt, de 
bizony nagyon nehéz is. Folyton nehéz ládákat kellett 
emelgetni. Tavasszal, palántázás idején kinn térdelni a 
földön. Ki is találtam, hogy zsákba szalmát tömtem és 
azon térdepeltem, puhább volt és melegebb. Ami még 
nagyon megmaradt bennem, az a nyári borsószedés volt. 
3-4 zsákkal is megszedtünk naponta. Aki valaha is sze-
dett borsót, akár csak egy levesnek, az tudja, hogy meny-
nyit kell csipegetni érte. Télen melegágyakat csináltunk. 
Folyamatosan bővült a kertészet, az egész Németh-villa 
körül már palántanevelő volt. A tejcsarnoktól az utcai 
árkokon folyt el a víz a villa mögötti tóba. Olyan sok vi-
zet használtak akkor a mosogatásra, hogy abból öntözni 
is tudtunk. Meg persze sokkal több eső is esett. Később 
megszereztem a motorfűrészes igazolványt és erdőre 
jártunk. De sok kenyeret megettünk ott a fák között! On-
nan nem lehetett hazajönni ebédre, pláne, ha csónakkal 
mentünk át szigetekre. Elvittek katonának és a honvéd-
ségnél már érdekelni kezdett a sofőrség, mert láttam, 
hogy könnyebb életük van, mint a többieknek. 
-És csak ezek után jött a vezetés?
- Igen. Először egy kisebb Barkas-szal hordtam el az árut 
a városba. Disznóhúst, marhát az iskolai konyhákra, meg 
a gyári konyhákba. Zöldséget, gyümölcsöt, ami meg-
termett a Tsz-ben. De menni kellett, akár Debrecenig 
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is, ha arra volt szükség. Éjszaka indultunk, hogy mun-
kakezdésre ott legyünk az adott helyen. Jövet-menet 
nappal szemben vezettünk. Később mindenféle járműre 
megszereztem a jogosítványt, nehéz pótkocsi, kamion, 
autómentő, veszélyes áru. Bikákat is szállítottunk Bor-
sod megyéből. Sokszor vártunk a beszerzőkre, az állat-
orvosra és este volt már mire hazaindultunk. Az autók 
se voltak megbízhatóak, örültünk, ha elindultak, de még 
jobban, ha hazaértünk velük.
- Nelli nénit hogyan ismerte meg?
- Tanulólány volt a kertészetben, ott ismerkedtünk meg. 
Nelli néni veszi át a szót:
-1964. március 28-án volt az esküvőnk. ’65-ben született 
az idősebbik leányunk, ’68-ban a fiatalabb. Sokat bete-
geskedtem fiatal lány koromban, ezért nem tudtam befe-
jezni az iskolát. Persze otthon meg segíteni kellett a szü-
lőknek, így maradtam otthon. Miután férjhez mentem és 
megszülettek a gyerekek én is a falusi asszonyok életét 
éltem. Semmi különös, mindenki így volt akkor.
-Azt mondja, hogy semmi különös, de rengeteget dolgo-
zott! - folytatja Miska bácsi. Kertészkedtünk, állataink 
voltak, sokszor hat anyadisznó. Két holdon babot ter-
meltünk. A munkatársaim jöttek el segíteni a szedésben. 
Lerakodtam a szomszéd telken és el sem tudtam képzel-
ni, hogy lesz a cséplés. Véletlenül jöttem rá, ha rájárok a 

babra a teherautóval kiperegnek a szemek. A Zöldértnek 
tudtam zsákokban, nagyban eladni. Ebből segítettük a 
lányokat.
- Merre élnek ők?
- A nagyobbik Budaőrsön lakik, a kisebbik Csepelen. 
Most is igyekszünk segíteni, de most már az unokáknak 
inkább. 
- A hét Makky-testvérrel mi történt?
- Négyen mentek ki Amerikába, a többiek itt maradtak. 
Már csak hárman vagyunk.
- Még azt elmesélem, hogy volt olyan év, hogy egész év-
ben nem kaptunk fizetést, mert tönkrement a Tsz. Vala-
mikor a hatvanas években. Év végén egyszerre kaptuk 
meg az egész éves bérünket, 18 ezer forintot.
- Ezt ma nehéz elképzelni…Miből éltek addig? 
- Hát a háztájiból. Ha pénz kellett, piacra vittünk valamit 
a kertből, vagy baromfit adtunk el, tojást. Mikor disznót 
vágtunk, vittük a zsírt, a sonkát. A Tsz búcsúra vágatott a 
saját állományából marhát, disznókat, azt kimérték. Ez-
zel próbáltak segíteni a falubelieknek. Nem volt könnyű 
időszak, de túléltük.
- Meséljen nekem arról, hogy mi volt itt Tejfalun, mikor fiatalok 
voltak?
- Igen jó volt az önkéntes tűzoltóság. Volt itt egy szer-
tár, én voltam a parancsnokhelyettes, Erdős Miska bácsi 
a parancsnok. Heten voltunk. Mindig kiborotválkozva 
mentünk versenyekre és majdnem mindig megnyertük, 
vagy dobogós helyen végeztünk. Tartottak is a tejfalu-
siaktól! A szertárban gyűléseket tartottunk, továbbkép-
zéseket. Házakhoz jártunk kéményeket ellenőrizni és a 
padlásokat, hogy rend legyen. 50 évig voltam tűzoltó, 
majd az egyesület elnöke.

- Amíg volt kocsma a faluban, azért nagyobb élet volt, ugye?
- Hogyne! Szombatonként jártunk kártyázni és általában 
nótázás lett a vége. Nagyon szerettem én is énekelni. De 
már csak csendesen éldegélünk, hiszen a 84-et töltöttem 
az idén. Örülünk, ha jönnek a gyerekek, unokák, a kis 
dédunokák. Szerencsére még mindent szépen megcsiná-
lunk a ház körül, reméljük, hogy sokáig így lesz.

Legyen így, Nelli néni, Miska bácsi! Ezt kívánom én is, erőben, 
egészségben!
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A K I  E L Ő T T  7 0 - S Z E R  M O N D T Á K 
M Á R  K I  A Z  I G E N - T

A polgármester mint anyakönyvvezető

O L V A S N I V A L Ó

SZÖVEG: KOVÁCS ANDOR TAMÁSNÉ, 
AZ ANYAKÖNYVVEZETŐ POLGÁRMESTER

Polgármesterré választásom után hamarosan kiderült, 
hogy csodás feladattal is jár ez a hivatás: ESKETNI IS LE-
HET. 
2015. május 30-án volt az első pár, akiket én adtam össze, 
2022. szeptember 24-én pedig a 70. jubileumot ünnepel-
hettem.
Időközben 2019-ben megszereztem az anyakönyvveze-
tői szakvizsgát is, hogy az esketés általam még tökélete-
sebb legyen.
Hiszem és vallom azóta is, hogy mindenki a legjobbat, a 
legszebbet érdemli. Akkor is, ha 140 fős vendégsereggel 
érkezik az ifjú pár az esküvőre, és akkor is, ha csak a két 
tanúval. Mitől szép és emlékezetes az esküvő? Nemcsak 
a szép zenétől, hiszen tartottam már szertartást zene 
nélkül is, és így is emlékezetes volt. A szép ruhától? Az 
sem egészen biztos.
A legfontosabb szabály, hogy az ifjú pár önmagát adja, és 
csak az egyedi, megismételhetetlen pillanatra figyeljen. 
És persze egymásra. Kéz a kézben, egymás felé fordulva 
kimondott IGEN biztosan erősebb mindkét fél számára.  
El kell itt felejteni mindent! A körülöttünk lévő világot. 
Hogy rendben vannak-e az ünnepi asztalok, hogy meg-
érkezett-e már minden és mindenki? Ne érdekeljen ez 
bennünket ott és akkor! Aki fontos nekünk, és akiknek 
fontosak vagyunk, biztosan ott van. Időben érkezett.
Számomra is egyedi és különleges volt ez a 70 alkalom. 
Nem 70 napra esett, mert előfordult, hogy egy napon 
nem egy, hanem 2 vagy 3 párt adtam össze. Az esküvő 
napján már reggel úgy indul a napom, hogy ma valami 
különleges dolog történik velem, és általam. Aztán a nap 
végén pedig konstatálni szoktam, hogy nem éltem hiába. 
Összekapcsoltam - csak remélni tudom, hogy örökre -, 
két fiatal életét. Két fiatal előttem (is) tett esküt az örök 
hűségre. Ha nincs templomi esküvő, akkor különösen 
nagy súlya van a polgári szertartásnak. Az a sok ember 
azért gyűlt össze, hogy ünnepi pillanatokban részesül-
jön. Hát ilyenkor nagyon kell igyekezni az anyakönyv-
vezetőnek, hogy valóban egyedi, különleges szertartást 
tartson. Mindez persze a jegyespártól is függ, hogy vál-

lalják-e a külön szereplést: pl. a fogadalomtétel is ilyen, 
vagy az összetartozás kifejezésének szertartásrésze. Ami 
kötelező, az az igenek kimondása és a házassági alapi-
rat aláírása. Minden egyéb a jegyespártól függ. Minden 
anyakönyvvezető, így én is arra törekszem, hogy a szer-
tartás minden részlete a jegyespár óhaja szerint alakul-
jon.
Kérdezik tőlem időnként, hogy mennyi a honoráriuma 
a polgármesternek mint anyakönyvvezetőnek a szertar-
tásért. Hát képzeljék el, ezért nincs díjazás! Nem is ezért 
csinálnám. Hanem az örömteli pillanatokért, a nagy él-
ményért. Mögötte azonban rengeteg munka van. Ha az 
esküvő hétvégére esik, akkor általában csak erről szól a 
nap. Új frizura, szép ruha, egyedi, szívhez szóló gondo-
latok, amivel készülni kell. Izgulok-e? Nem, soha. Amire 
leginkább figyelni kell, azok a nevek! Abban sosem le-
het tévedni. Pontosnak, tökéletesnek kell lenni. Mi volt a 
régi, és mi lesz az új név.
Egyedi gondolatot pedig csak úgy tudok mondani, ha a 
szertartás előtt az ifjú párral megbeszéljük kapcsolatuk 
minden fontos részletét. Jó időben a nagy nap előtt, hogy 
legyen időm „összerakni” az egyedi, csak hozzájuk illő 
szertartást.
Hétköznap is eskettem már párszor. Volt olyan, hogy a 
szertartás előtt fél órával még kint voltam terepen, be-
járáson, egyeztetésen. Aztán gyors készülődés, és irány 
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a hivatal, vagy épp a Sári csárda kertje. A szertartás előtt 
ellenőrizni kell minden fontos részletet, mert ezt rajtam 
kívül rendszerint csak a jegyespár tudja, de nekik ugye-
bár más dolguk van.
Voltak-e különleges esküvői helyszínek? Hát persze. Es-
kettem már vízparton, stégen, családi ház udvarán, kert-
ben, borospincében, egyszer majdnem a futballpályán is. 
A vőlegény a helyi csapat kapitánya volt. Szerettek volna 
jegyesével egybekelni a sportpálya zöld gyepén. A focis-
tákkal minden részlet elő volt készítve, csodás helyszínt 
varázsoltunk közösen. Aztán az esküvő előtt két órával 
leszakadt az ég. Hiába vártuk az időjárás kedvezőre for-
dulását, ez nem történt meg. Így mindent átszervezve a 
Faluház színháztermébe helyeztük át a szertartást. Az-
tán persze a fotózásra kiderült az ég, sőt még szivárvány 
is díszítette azt. Hiszen tudják: Eső nélkül nincs szivár-
vány! Ezen a szertartáson aztán hangsúlyoztam, hogy le-
gyen ilyen izgalmas és változatos az ifjú pár élete is, mint 
amilyen ez a nap volt!
Kapok-e időnként jó szót, finom süteményt, kedves 
ajándékot az egyedi szertartásért? Igen. És ezen mindig 
meghatódom. A legkedvesebb egy karácsonyi csomag 
volt, amiben sütéshez kaptam kellékeket. Ebben az volt 
igazán csodás, hogy az ünnepre, év végére készülve ju-
tottam eszébe az ifjú párnak, hogy ők, akiknek az ünne-

pét egyedivé varázsoltam, talán ezzel tudnak leginkább 
kedveskedni nekem, hogy ők az én ünnepemet teszik 
széppé. No, ezen ott és akkor, amikor ezt a csomagot ki-
bontottam, nagyon meghatódtam.
Alapból pedig az a véleményem, hogy tenni kell a dol-
gunk, és a legjobbat adni magunkból mindig minden 
helyzetben. Ez érvényes az esküvői szertartásokra is.
Ez a 70 szertartás 70-szer két igent jelentett a jegyes-
párok részéről. És persze 70 igent részemről is, mert 
minden felkérésre igent mondtam, bármiről is kellett 
lemondanom egy-egy szertartás kedvéért. Ígérem, hogy 
ezt igyekszem megtartani a jövőben is.
Kedves Jegyespárok, kedves Házasulandók! Várlak tehát 
benneteket a következő évben/években is segítőimmel 
Horváthné Szokoly Viktóriával és dr. Odonics Aliz jegy-
zővel, akik a szükséges dokumentációt készítik el; Edel-
mayerné Andi IKSZT-vezetővel, esküvői technikussal, 
aki a csodás zenei háttérről gondoskodik, a Kft. munka-
társaival és Horváth Attiláné Erikával, akik a termet, az 
épületet varázsolják ünnepivé. Hálásan köszönöm itt és 
most is minden segítőmnek, hogy lelkes hozzáállásával 
támogatta munkámat. És köszönöm minden jegyespár-
nak a bizalmat, a lehetőséget, hogy a nagy napjuk része-
se lehettem.

3 5 .  S Z Ü L E T É S N A P J Á T 
Ü N N E P E L T E  A  V E G Y E S K A R

Felemelő és szívhez szóló adventi hangversenyt adott a jubiláló Vegyeskar november 27-én a templomban Mayer 
Gizella és Wenczlerné Csíki Ilona vendégkarnagy vezényletével. A Dunakilitiért Egyesület és Rajka, Feketeerdő Egy-
házközségek szárnyai alatt működő énekkar zsúfolásig megtelt padsorok előtt adta elő 35 év repertoárjából váloga-
tott dalait. Az ünnep fényét emelte a vendégként fellépő Hegyeshalmi Kulturális Egyesület Erkel Ferenc Vegyeskara 
Salzer Géza vezényletével. Mindkét kórust zongorán és gitáron kísérte dr. Székelyhidi László. Varázslatos este volt, 
melyet csillogó szemekkel és vastapssal jutalmazott a közönség.
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N A G Y C S O P O R T O S O K  A 
C S E L L E Y – H Á Z B A N

E G É S Z S É G H É T  A Z  Ó V O D Á B A N

SZÖVEG: FÜLÖP BARBARA, SZABÓ KINGA (NAGYCSOPORT)

Az elmúlt években sajnos az óvodás gyermekek is sok 
élményről, színházi előadásról maradtak le. Örömmel 
értesültünk arról, hogy a mosonmagyaróvári Hansági 
Múzeum „Múzeumpedagógiai előadásokat” tart nagyon 
kedvező áron. Mindketten (a nagycsoportos óvó nénik) 
megragadunk lehetőségeket, hogy ez által is valami új-
donságot, többletet adjunk gyermekeinknek. Már má-
sodik alkalommal vettünk részt a Cselley-ház díszter-
mében óvodásoknak szóló múzeumi foglalkozáson. Az 
autóbuszos utazás után meleg, szeretetteljes fogadtatás-

ban Anikó néni (Sárközi Anikó) részesített bennünket. 
Az adventi program alkalmával egy interaktív előadás, 
beszélgetés során felelevenedtek az adventi időszak jeles 
napjai, karácsonyi történetek, ehhez kapcsolódó egykori 
és mai szokások, hagyományok. A foglalkozás ezúttal is a 
közelgő ünnep hangulatához illő alkotótevékenységgel, 
kézműveskedéssel zárult. Gyermekeink aprólékos mun-
kával készítettek karácsonyi angyalkát. 
Mosolygó, elégedett gyermekarcokkal tértünk vissza az 
óvodánkba.

Ó V O D A I  H Í R E K

Nyílt napokkal egybekötött egészséghét a Kiserdei Óvodában.
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Z S I G M O N D  Á K O S
Pleasure Dome Fitness Club

É S  T E  M I V E L  F O G L A L K O Z O L ?

Tudjuk, hogy Dunakiliti község adóbevételét jelentős 
részben az itt működő vállalkozások adják. Ismerjük a 
nagy cégeket, de vajon a kisebbeket is? Az első dunakiliti 
vállalkozás, amit felkerestem, hogy kicsit többet tudjak 
meg róla a Pleasure Dome volt. Ákos készségesen veze-
tett körbe.
- Hogyan jött ez a szerelem, hogy fitness klubot nyitottál?
- Kezdem az elején. Szabina az első kislányunkkal volt vá-
randós, amikor jött egy rémálmom. Mentem a gyerekért 
az óvodába és az óvó néni megkérdezte tőle: Melyik a te 
apukád? Hát ott az a legkövérebb - válaszolta a kislány. 
Akkor tudatára ébredtem, hogy valamit változtatnom 
kell. Bécsben dolgoztam, amikor egy kínai gyógyászattal 
is foglalkozó doktornő azt tanácsolta, hogy próbáljam 
levezetni edzéssel a bennem halmozódó feszültséget. 
Megmutattam a teleírt naptáramat, ám ő nem hagyta 
annyiban. Előrelapozott és az üres helyekre beírta, hogy 
innentől mikor kell edzeni. Felnyitotta a szememet, hogy 
csak így lehet, ha előre tervezünk és nem hagyjuk, hogy 
csak a munka töltse ki az életünket. Így tettem, és azó-
ta is így élek. 2015-ben nyitottam az első edzőtermemet 
Óváron. Pár év múlva már nem én üzemeltettem, csak a 
gépeket bérelték tőlem. Szabinával úgy gondoltuk, hogy 
Kilitin csinálunk egy kisebb walkenergie termet, ahol a 
többi gépünket is tudjuk használni, mert bőven volt be-
lőlük. A helyzet persze hozta magával a férfi és női öltö-
ző szükségességét, végül ekkora lett a kis teremből!
- Nem féltetek attól, hogy Kiliti kicsi egy ekkora klub eltartá-
sához?
- Nem akartam máshol elindulni, örülök, hogy itt van a 
szülőfalumban. Ide járnak az ismerősök, barátok, család-
tagok. Olyan, mint egy nagy család.
- Valóban, ezt én is hallom. Itt nem fogadják előítéletekkel az 

idősödő, kissé túlsúlyos próbálkozót, ha először teszi be a lábát, 
miután jó nagy levegőt vett a bejáratnál.
-Hidd el, hogy a vendégeink nagyon nagy része 30 plu-
szos! Én magam is olyan vendégkört álmodtam meg, aki 
a mozgás öröméért jön, nem pedig azért, hogy bizonyos 
zsírszázalékot érjen el. Vannak persze ilyenek is, de a 
többiek azért jönnek, hogy jól érezzék magukat. Ide jár 
édesapám is (Zsigmond Tomi bácsi), aki már nem a ti-
ni-generáció tagja.
- Most kimondtad azt, amiben én is hiszek. Azt kell megértetni 
az emberekkel, hogy ma a stressz levezetésére bármilyen moz-
gás kiváló, ha azt örömmel, felszabadultan végezzük.
- Ha így áll neki valaki, már nyerő. Hiszen a mozgás 
előbb-utóbb azzal jár, hogy észrevétlenül csökken a sú-
lya. Pár napon belül pozitív tapasztalatai lesznek és még 
nem is adott bele olyan sokat.
- Sokan látogatják a klubot? Milyen edzések vannak?
- Állandó vendégünk száz körül, plusz azok, akik csopor-
tos edzésekre járnak. Jönnek ide a szomszédos falvakból, 
sőt Óvárról is. Többfajta lehetőségünk van: walkenergie, 
spinning, jump, zumba, crossfit, TRX, jóga, pilates és Avi-
va torna. Most alakul még egy küzdősport csoport is. A 
régi vendéglő helyiségben pedig táncoktatást tart egy 
kedves fiatal hölgy. Tőlük nem is kérek bérletet, mert 
örülök, hogy gyerekekkel is foglalkozik. Fontos számom-
ra, hogy már gyerekkorban megismertessük a mozgás 
szeretetét.
- Tényleg fantasztikus ez a hely! Látom, hogy itt a kávérajon-
gók is kaphatnak valami különlegeset.
- Szeretem a jó kávét és ezt meg akarom osztani mások-
kal is, ezért a sokféle kávégép.
- Köszönöm, hogy időt szakítottál rám. Azt hiszem, hogy bátran 
büszkélkedhetsz azzal, amit létrehoztál egy szigetközi kis falu-
ban. Egy nagyvárosban is helytállna.
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M I N D K E T T E N  9 0  F E L E T T !
Köszöntöttük Takács Istvánt és feleségét, Joli nénit

G R A T U L Á L U N K

SZÖVEG: KOVÁCS ANDOR TAMÁSNÉ, POLGÁRMESTER

Dunakilitinek van egy díszpolgára: a nyugalmazott pol-
gármester, Szokoli Sándor, vannak Dunakilitiért díjasai, 
akik közé remélem, idővel bekerül a legfőbb dunakiliti 
értékőrző, Takács Pityó bácsi is (Mayer Gizella, Szabó 
Imre, Erdős Imre, Horváth Alajos, Magyar Ágnes, Bieber 
Miklósné, Bieber Istvánné, Szitás Péterné), és vannak 
szépkorú lakosaink, a 90 éven felüliek, akiknek a száma 
immár még eggyel nőtt: Varga Béláné Irénke néni, Bátori 
László, Takács István, Rigler József, Szabó Sándorné, Er-
dős Mihályné, Árvay Istvánné után belépett ebbe a sorba 
Takács Istvánné, Joli néni is.
Mindhárom csoport tagjait nagy becsben tartjuk.
Joli néni 1932. október 10-én Cikolaszigeten született. 
Élete nagy részét, közel 70 évet azonban már Dunakilitin 
töltött. Bizonyára soha nem bánta meg, hogy a Jóisten őt 
Dunakilitire vezérelte, hogy annak idején igent mondott 
a dunakiliti legénynek, és hozzá ideköltözött.
Joli néni a 8. osztály elvégzése után Dunakilitire szegő-
dött szolgálni. A közelben Vrábelék műhelyében volt 
Pityó bácsi bognárinas. Hamar észrevette egymást a két 
fiatal. Mindketten jártak az októberi litániákra is. Aztán 
68 éve, 1954. október 3-án összeházasodtak. 1955-ben 
született meg Mariann, 1958-ban pedig Joli lányuk. Ma 
5 dédunokájuk van. Az ünnepen ők köszöntötték verssel 
a dédimamát.
Számomra Joli néni és Pityó bácsi mindig példaképek vol-
tak. Becsületes, szorgalmas, tiszta életükkel példát adtak 
nekem és másoknak is. Az ő otthonukban soha nem volt 
hangos szó, vita, veszekedés. Kölcsönös tisztelet, szere-

tet, megbecsülés jellemezte a házaspár életét mindig.
A másikat segítve, szolgálva élték életüket hétköznap és 
ünnepnapokon. Mindig az segítette a másikat, aki tudta, 
és a Jóisten ehhez mindig adott kellő erőt.
Azt kívánom nekik, hogy ez továbbra is így legyen. Mi-
vel mindkét lányuk, Joli és Mariann is itt van a közelben, 
hiszen Mosonmagyaróváron élnek, így van lehetőségük 
arra, hogy segítsék idős szüleiket.
Pityó bácsi a kertben, a műhelyben tölti napjait, részt 
vesz a települési nagy rendezvényeken, a vasárnapi 
szentmiséken, ezekre Joli néni sajnos már nem tudja el-
kísérni. 
De együtt vannak, egymásért, egymásnak élnek tovább-
ra is.
Adjon a Jóisten még sok szép évet a számukra. Legyenek 
velünk Dunakilitin még nagyon sokáig!
Isten éltesse az Ünnepeltet, Takács Istvánné Joli nénit és 
kedves párját, valamint szeretteiket!
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Kovács Ákos 2022. október 02- án született, Kovács And-
rea és Kovács Zoltán első gyermeke. Nagyokat alszik a 
friss levegőn.

Zverbík Zdenko 2022. szeptember 1-én született, szülei 
Valabiková Zuzana és Zverbík Marian.  Zdenko nyugodt 
baba, sokat mosolyog és szereti a hosszú sétákat.

Varga Indira 2022. november 7-én született, Varga 
Dezső és Süly Mónika második gyermeke, nővére már 
nagyon várta. Jó kisbaba, nagyon szereti a pocakját.

Bisits Bercel Tóth Szabina és Bisits László várva várt 
gyermeke 2022. október 24-én látta meg a napvilágot.  
Berci mosolygós baba, szeret nagyokat sétálni. 

Olasz Teodóra 2022. szeptember 21-én jött világra. 
Olasz Andrea kislánya. Mosolygós baba, minden nagyon 
érdekli.

Lőrinczi Alen 2022. szeptember 5-én született 
Lőrinczi-Vercseg Judit és Lőrinczi Attila második gyer-
meke. A kiliti nagyapa küldte el fotóját nekünk.

A N Y A K Ö N Y V I  H Í R E K
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Marinkovich Nolen Martin 2022. november 28-án szü-
letett Szabó Alexandra és Marinkovich Martin első kis-
babája. Első unoka a családban.

Kiss Ádám 2022. november 28-án született. Kiss Dénes-
né Barbara és Kiss Dénes kisfia. Várva várt gyermek.

A K I K T Ő L  F Á J Ó  S Z Í V V E L 
B Ú C S Ú Z U N K . . .
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G A S Z T R O

Elkészítés:
Piskóta
1. A tojások sárgáját habosra keverjük a cukorral meg 
egy csipet sóval. Hozzáadjuk a sütőporral, a reszelt na-
rancshéjjal, a kakaóval és a fűszerkeverékkel elvegyített 
lisztet, majd hablapáttal óvatosan belekeverjük a ke-
mény habbá vert tojásfehérjét is. A tésztát sütőpapírral 
bélelt 24 cm-es átmérőjű tortaformába öntjük, és 200 
fokra előmelegített sütőben megsütjük. A kihűlt piskó-
talapot vízszintesen kettévágjuk, és mindkettőt meglo-
csoljuk narancslével.
Töltelék
1. A gesztenyemasszát áttörjük, egy keveset félreteszünk 
a díszítéshez, a többit összekeverjük a mascarponéval 
meg a rummal. A tejszínt a porcukorral és a habfixálóval 
kemény habbá verjük, azután a kétharmadát óvatosan 
elkeverjük a gesztenyekrémmel. Az egyik piskótalapot 
megkenjük krémmel, majd befedjük a másik tésztalap-
pal. A torta tetejét és az oldalát ugyancsak megkenjük 
gesztenyekrémmel. A tetejét a félretett gesztenyepüré-
vel, tejszínhabbal és naranccsal díszítjük.

Hozzávalók:
Piskóta
reszelt narancshéj
0.5 dl kifacsart narancslé
1 mk mézeskalács-fűszerke-
verék
0.5 csomag sütőpor
1 evőkanál kakaópor
6 evőkanál finomliszt
6 evőkanál kristálycukor

6 tojás
1 csipet só

Töltelék
3 cl rum
1 csomag habfixáló
2 evőkanál porcukor
4 dl tejszín
20 dkg mascarpone
25 dkg gesztenyemassza


